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46 700 püsi lugejat (Eesti lugejauuring 2017)

ARVAMUS
VÕITLEVA VEGANLUSE
VASTANE VIHAKÕNE

Ajakirjanik
Jüri Pino kü-
sib, kas võit-
levad veganid
oleks valmis
ise minema
lasteaedadesse kulbiliigu-
tajateks, köögitädide pal-
ga peale, et ikka kõik
oleks õige, roheline, voo-
nad hoitud? LK 2

UUDISED
KOHTLA-JÄRVE
KREDEXIST
LAMMUTUSTOETUST EI
SAANUD

Sihtasutus KredEx ei
maksnud Kohtla-Järvele
tühjalt seisvate majade
lammutamiseks toetust,
põhjendades seda selle-
ga, et linn on juba varem
saanud toetust Kalevi 33
asunud hoone lammuta-
miseks. LK 2

LÜGANUSE
VALLAJUHTIDE
KIRSTUNAELAKS VÕIB
SAADA ERASTAMATA
JÄÄNUD ABIHOONE

Lüganuse vallavanema-
le ja volikogu esimehele
esitatud umbusaldusaval-
duse põhjuseks on kuna-
gi erastamisprotsessist
väljajäänud kuur, mille
volikogu müüs otsustus-
korras ettevõttele, mille
omanikuks oli vallava-
nem. LK 5

SPORT
ŠALKAUSKAS JOOKSIS
PAGARI-MÄETAGUSE
TEEL KÕIGI EEST
PIKALT ÄRA

Laupäeval toimunud ka-
he mõisa jooksul lidus
Deniss Šalkauskas Pagari
ja Mäetaguse vahele jää-
val seitsmekilomeetrisel
rajal kõigi konkrentide
eest pikalt ära. LK 7

POLIITIKA: Jüri Ratas pühendab täna pool tundi Narva keskerakondlastele

Isepäine Stalnuhhin on Narva
parteikaaslastega tülis

Peaminister ja Kesk-~

erakonna esimees Jü-
ri Ratas veedab täna-
se päeva Narvas ning pü-
hendab pool tundi ka ko-
halikele parteikaaslaste-
le. Narva keskerakond-
lased on juba möödunud
sügisest kerges sega-
duses ega tea, mida te-
ha valimiste häältemag-
neti Mihhail Stalnuhhini-
ga, kes on kohalikust po-
liitikast taandunud, suht-
leb oma Narva kolleegi-
dega harva ning on ha-
kanud stabiilselt ka vo-
likogu istungitelt puudu-
ma. "Minu endised sõb-
rad seal Narvas..." pil-
las Stalnuhhin 16. april-
lil riigikogus esinedes.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Keskerakondlasest Mih-
hail Stalnuhhin on käesole-
val aastal osalenud vaid ühel
Narva linnavolikogu istungil
− see toimus 22. veebruaril.
2017. aasta valimistele järg-
nenud kahe ja poole kuu jook-
sulkäis ta istungitel ainult ka-
hel korral: 26. oktoobril ja 21.
detsembril. Seega on ta käes-
olevas saadikukoosseisus osa-
lenud kokku kolmel istungil
üheksast; tulemata jättis ta ka
eilsele istungile.

Seejuures andis 2017. aasta
oktoobri valimistel Stalnuhhi-
nile oma hääle 1376Narva vali-
jat ning sellega saavutas ta tei-
se valimistulemuse(1490 häält
saanud Katri Raigi järel).Polii-
tiline edu saadab Stalnuhhinit
jubapalju aastaid.
Vene gümnasistide
pärast opositsioonis

Mihhail Stalnuhhini sei-
sukoht vene keelt kõneleva-
te õpilaste põhikooli- ja güm-
naasiumihariduse küsimu-
ses on vastuolus Narvas el-
luviidava hariduspoliitikaga,
konkreetsemalt algatatud koo-
li- ja gümnaasiumireformiga.
Sel teemal võttis ta üsna ava-
meelselt sõna möödunud es-
maspäeval riigikogu istungite
saalis, kui seal piirilinnas an-
tava gümnaasiumihariduse tu-
levikku arutati.

"Minultküsitakse mõnikord:
kuidas siis nii − sa olid esinum-
ber Narvas Eesti Keskerakon-

na nimekirjas, said kõige roh-
kem hääli ja praegu oled opo-
sitsioonis? Täpselt selle küsi-
muse pärast, mida me praegu
siin arutame, ma olengi opo-
sitsioonis," selgitas Stalnuhhin
parlamendiliikmetele.

Järgnenud sõnu valis ta
väga hoolikalt: "Ma olen se-
da rääkinud oma endistele
sõpradele seal Narvas ja üt-
len ka siin saalis: olgu neetud
kõik need, kes võtavad lastelt
ära võimaluse valida haridu-
se vormi. Te mõtlete, et tee-
te head..."

Stalnuhhin on vastu Narva
2022. aastaks rajatava riigi-
gümnaasiumi monopolile, ol-
les veendunud, et vene keelt
kõnelevad õpilased ei omanda
riigigümnaasiumis neile võõ-
ras keeles korralikku kesk-
haridust. Narva tsentristli-
kud võimudaga allkirjastasid
ministeeriumiga just säärase
stsenaariumiga lepingu ning
seda ei ole Stalnuhhin suutnud

oma "endistele sõpradele" se-
nini andestada, saades defac-
to opositsionääriks.

Stalnuhhinilt päritakse aru
"Nagu me siin räägime:

Stalnuhhin ei ole ei oposit-
sioonis ega ka koalitsioonis,"
täpsustas Keskerakonna Nar-
va piirkonna aseesimees And-
rus Tamm.

Tamme meelest sõltub Stal-
nuhhinipoliitiline tulevik Nar-
vas temast endast: sellest, kui-
das ta end positsioneerib.

"Ka Tallinnas küsitakse,
mida temaga teha, kuid min-
git arukat lahendust seni po-
le. Kui optimistlikult rääkida,
siis ootame, et olukord mõne
aja pärast muutub. Kuid keegi
ei hakka kedagi sundima ku-
hugi astuma," sõnas Tamm.

Stalnuhhin ise esialgu ei
vastanud Põhjaranniku küsi-
musele, millised võiksid olla
tema poliitilised perspektiivid
Narvas. Ta sõnas, et enne kui
midagi öelda, võtab ta osa Jü-
ri Ratase tänastest kohtumis-
test Narva linnavalitsuse liik-
mete ja Keskerakonna Narva
piirkonna juhatusega.

"Talle mehele minna
ma ei kavatse"

Keskerakonna Narva piir-
konna esimees, europarlamen-
di liige Yana Toom kommen-
teeris Stalnuhhini riigikogus
öeldud sõnu endiste sõprade
kohta Põhjarannikule nõnda:
"Mul on palju lihtsam: Stalnuh-
hin ei ole mu endine sõber, sest
ta pole mu sõberkunagi olnud-
ki. Me oleme temaga kolleegid
ja nendeks ka jääme."

"See, et erakonnas lahkar-
vamusi esineb, on täiesti nor-

maalne, sest sinna kuulub 15
000 inimest ning me ei saa kõi-
ges ühel meelel olla. Ka mi-
na ei jaga paljudes küsimus-
tes erakonna seisukohti ning
Mihhailil on täpselt samasu-
gune õigus," sõnas Toom.

Seejuures on ta veendu-
nud, et Stalnuhhin pole ak-
tiivsest poliitikast kuskile
kadunud. "Ta on Keskerakon-
na liige, parlamendikomis-
joni esimees, Ida-Virumaalt
valitud ning järgmistel vali-
mistel kandideerib ta mõista-
gi Keskerakonna nimekirjas.
Kõik muu on lihtsalt niisama
vaidlus, pinnavirvendus."

Toom ütles, et pole veel ot-
sustanud, kas ta ise 2019. aastal
kandideerib või mitte. "Ent kui
ma riigikogusse kandideerin,
siis Ida-Virumaalt," teatas ta.

Naabrus Stalnuhhiniga tu-
levases valimisnimekirjas ei
tähendavat talle midagi. "Po-
liitikas surutakse kõiki käsi
ning Mihhail Stalnuhhin on
muidugi käesurumist vääriv
inimene, talle mehel minna
ma aga ei kavatse."

Küsimusele, kuidas ta tule-
vikus europarlamendi ja rii-
gikogu vahel valima hakkab,
vastas Toom: "Ma ei lähe rii-
gikogusse fraktsiooni lihtliik-
mena, kes seal lihtsalt nuppu-
dele vajutab − mulle ei paku
see enam huvi. Usun, et euro-
parlamendis on minust roh-
kem kasu, isegi kui seda kõr-
valt vaadates ehk näha pole.
Seda enam, kui me [tsentris-
tid] kolitsiooni pääseme, siis
koalitsioonis on fraktsiooni
liikmete saatus üldse nukker− väga igav. Ja mulle ei meel-
di, kui igav on − mulle meel-
dib, kui on lõbus."

Harv juhus, mil ka Mihhail Stalnuhhin Narva linnavolikogu istungil kohal on. Pärast oktoobrikuiseidvalimisi onta volikoguistungitel osalenud vaidkolmelkorral −täpselt nii palju, et
mitte saada puudumiste pärast välja heidetud. ILJASMIRNOV/ARHIIV

YANA TOOM

Ka mina ei jaga paljudes
küsimustes erakonna seisukohtining Mihhailil ontäpselt samasuguneõigus.

Liiklustalgutel
piirdus politsei
enamasti
manitsemisega

Kolmapäeva hommikulala-
nud ja ööpäev läbi kestnud
liiklustalgutel tabati hulgali-
seltkiiruseületajaid, kuid ena-
mik patustest ei pidanud raha-
kotti kergendama ning pääses
hoiatuse ja vestlusega kiiruse-
ületamise ohtlikkusest.

"Tulime tal-
gute raames
nendesse koh-
tadesse, kus
meid kogu-
kond ootas. Sa-
mas teadsime
ka varem, et
need on prob-
leemsed teelõigud, nii et meie
ohuanalüüskattus rahva arva-
musega," ütles Jõhvi politsei-
jaoskonna liiklusgrupi välijuht
Annika Elm (pildil).

Jõhvi ja Narva politseijaos-
konna piirkonnas kontrolliti rei-
dikäigus 25 ära märgitud koh-
ta, kus liigne gaasi vajutamine
inimeste arvates ohtlik on. Jõh-
vi jaoskonnas viidi patustega
läbi 91 vestlust ning viieteist-
kümnel inimesel tuli rahakotti
kergendada.

Neist kuus ületas lubatud
kiirust 21-40 kilomeetrit tun-
nis ja ülejäänutel fikseeriti vä-
hem kui 20kilomeetrine kiiru-
seületus.

Narvas tundub, et rikku-
jaid on vähem, kuid neil on jäl-
le gaasijalg raskem. Vestlusi
viidi läbi tosin, aga kahe väik-
sema kiiruseületamise pärast
trahvitud juhi kõrval fiksee-
riti seitsmel kiiruseületamine
21 ja 40 kilomeetri vahel ning
vormistati paberid.

"Enamasti ärritas elanikke
kihutamine mõnelpiirangualal
nagu ka eelmisel aastal. Olgu
see siis õueala või 30 kilomeet-
ri piirang.

Seal aga − vaatamata selle-
le, et talgute käigus ei fiksee-
ritud mingeid megakiirusi −
on tegemist siiski poolteise-
kuni kahekordse ületamisega.
Mõelge, kui keegi maanteel
140 või 200ga sõidaks! Sisuli-
selt on see sama, mis õuealal
40ga sõita.

Aladel, kus lapsed mängi-
vad või pole kõnniteid, pole
märgid pandud mingi tuju või
suva pärast, vaid ikka ohutust
silmas pidades," rääkis Elm.

Ehkki järgmised liiklus-
talgud on aasta pärast, ei saa
nüüd juhid end lõdvaks lasta.
"Muret tegevad teelõigud olid
meile juba varem teada ning
väiksemas mahus on politsei-
patrullid seal kiirust ka seni
mõõtnud ja mõõdavad tulevi-
kuski," ütles Elm.

Talgupäeval lihtsalt mobili-
seeris politsei jõud, et ühe päe-
va jooksul võimalikult paljude
patustama kippuvate inimes-
teni jõuda.

ILM
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Arvamus
Tondilossid süvendavad
probleemi

Kohtla-Järve linn oli sunnitud pöörduma abi-
palvega valitsuseliikmete poole, pärast seda
kui oli saanud KredExist eitava vastuse taotlu-
sele saada toetust hüljatud korterelamute lam-
mutamiseks. Põhjendus: 60 000 eurot juba sai-
te − see on lagi. See raha kulus aga nagu muti-
auku, et lammutada kesklinnas asunud ohtlik
endine ühiselamu. Kusjuures enamiku rahast
panustas linn.

Valitsuseliikmed on KredExi toetusi ikka kil-
bina kasutanud, kui jutuks on tulnud elamuma-
janduse probleemid. Ainult et provintsis kõ-
lavad need argumendid sageli naljakalt. "Aga
miks Ida-Virumaa ühistud üldse oma majade
korrastamiseks sealt toetusi ei küsi?" kuulsi-
me sageli pealinna daamide-härrade suust, kui
KredEx oma kuulsaid toetusi pakkus. Nad ei
tulnud selle pealegi, et siinsetel ühistutel puu-
dub lihtsalt võimekus vastata neile tingimuste-
le, mis toetustega kaasnes. Õnnelikud on need,
kes jaksasid elementaarse fassaadisoojustuse
paigaldada ning katuse korrastada. Sellega sa-
geli krediidivõimekus ka ammendus. Sest kin-
nisvara väärtus on siin aina langenud.

Eks muidugi on väärtusetu kinnisvara tekki-
mise põhjuseks elanike arvu vähenemine. Aga
valitsus peab aru saama, et selle asemel, et ka-
vandada miljoneid riiklike üürimajade ehita-
miseks, tuleb enne aidata kohapeal kinnisva-
raturgu korrastada ning likvideerida tühjalt
seisvad majad. Juba ainuüksi nende olemasolu
kahandab selle kinnisvara väärtust, kus inime-
sed sees elavad ja jõudumööda seda paremaks
teha püüavad.

ÜKS KÜSIMUS
MIKS TE EI TOETA ALKOHOLIAKTSIISIDE LANGETAMIST?

Riigikogu koalitsioon lükkas eile tagasi Reformierakonna
eelnõu, millega sooviti alandada alkoholiaktsiise.

Riigikogu rahanduskomisjoni esimees
MihhailStalnuhhin (Keskerakond):

Jah, hetkel on prognoositav alalaekumi-
ne ja see on tõesti suur probleem. Need 84
miljonit on selline küsimus, mille peab va-
litsus kiiremas korras ära lahendama. Mi-
na isiklikult usun, et see lahendus leitak-
se, ja RESi [riigi eelarvestrateegia] raa-
mes me juba näeme, milliseid võimalusipa-
kutakse selleks, et sellest üle saada. Tagasiminek 2015.
aasta süsteemi juurde ei lahenda mitte ühtegi problee-
mi, mitte ühtegi.

Võitleva veganluse
vastane vihakõne

Jüri Pino AJAKIRJANIK

Sina seal üleval, Sa
näed ja ei mürista! ?

Hea küll, jäta need
välgunooled omale,

pealegi ei ole ilus Sult paluda
kellegi tabamist. Aga ligime-
se rikastamist võibküll. Oma-
kasupüüdmatult jakristlikult,
kas tead.

Niisiis − Sina seal üleval,
saada võitlevatele veganitele
lugemisoskus.

Eks ma vihasta selle uurin-
gu peale, milles kilulinlastelt
küsiti, kas võiks lasteaedades
olla liha-kalavabapäev. 44% ol-
la poolt, 38% vastu. Veganid sil-
las. Eestimaal süüaksegi liiga
palju liha ja kala, teab ka see
Kilulinna roheline abilinnapea.
Järgmine siht − mahetoit kõiki-
desse lasteaedadesse!

Jajah, uuring. Uuringud
on üsna kallis lõbu. Tea, mis
see maksis ka. Tea, mismoo-
di tulemus saadi − pole mingi
avastus, et uuringud tehakse
siin maal üsnagi tellija tule-
mustest. Kelle allkiri tellimu-
sel on ja kõik muud pahataht-
likud kallutatud küsimused.

Lugemisoskusest nii palju,
et enne kui suurenenud ter-
viseteadlikkuse üle hõiskama
hakata, kolm päeva varem oli
lugu sest, kuis lasteaedades
peab osa lapsi pealt vaatama,
kuni teised söövad. Võib-olla
saadetakse nad silma alt ära− oleks inimlikum.

Sest vanemate rahakott
ei venita hommiku- ja õhtu-
sööki välja, tuleb vaid lõuna-
ga piirduda. Ei tea, kui valus
see võib olla, aga vist ikka on
küll.

Rääkida sihukeste juhtu-
muste ajal midagi tarvidusest
taimetoitu juba lapseeast pä-
he määrida on kas süüdima-
tus või lausa süütus. Vaimne
süütus. Umbes: mina ei tea
midagi, peaasi et kõik läheks
minu tahtmist mööda, sest mi-
na ei tea midagi, seega, mind
ka ei huvita.

Meenutab kauget-kauget
keskkooliaega, kui keegi tä-

dikirjutas Edasis loo pealkir-
jaga "Kelle, mille huvides sa
sööd, eestlane?". Kaege, käes
oli juba aeg, kui arenenud sot-
sialism ragises, et vähe pol-
nud, mis väljendus poelettidel
vilistanudroisuhaisulises tuu-
les. Aga tädi kutsus üles vä-
hem seapraadi vitsutama, rõ-
huma rohkem vasikale − või
mis seal tema maailmas pa-
kutigi.

Praegused ei usu lugu-
sid tollasest korilu-
sest, mida pea iga
päev poode pidi toi-

metada tuli − ühes on juustu,
siis pole vorsti ja vastupidi.
Rända aga järgmisse ja otsi,
nagu ajaks juurikaid ja seeni
kaugel koopaajal taga.

Üks klassivend luges läbi
ja pani õigema pealkirja: las
meie vaenlased söövad end
lõhki!

Peab olema sel ajal elanud,
jagamaks, kui hästi see siis
kõlas.

Võitlevad veganid näivad
kah elavat omas maailmas.
Pigem olgu lapsel kõht tühi,
kui et − nende meelest − va-
le kraami sööb, mis? Teine lu-
gu tuli meelde, kui suur rõõ-
mukisa oli, kuis lõpuks ometi

on olemas maarjamaised ma-
hemakaronid. Hind oli mida-
gi üsna kosmilist, vist 3 eu-
ri 400 g. Üks noor tont luges
jakommenteeris: seda tudeng
ostaks! Nagu ka mingit rosi-
na-pähklisegu, mis ongi müü-
gil tudengieine sildi all ja sa-
muti võrdlemisi narkootilise
hinnaga. Aga tervislik!

Tahaks hüüda, et tulgu maa
peale. Silosöömine, muide, on
üsna kallis lõbu. Mahetoit on
kah kallis. Mispärast võiks
arvata, et veel rohkem lapsi
vaataks pealt, kui teised ma-
hetoitu... ah.

Tea, muide, kas võitlevad
veganid oleks valmis ise mi-
nema lasteaedadessekulbilii-
gutajateks, köögitädide palga
peale, et ikka kõik oleks õige,
roheline, voonadhoitud ja see
tõvesid edasi kandev sitikas
kuskil Amasoonias päästetud?
No väga ei usu.

Valesti enne öeldud.
Mitte süüdimatu, ei
süütu, puhtalt sündsu-
setu on sihukese ja-

maga turule tulla. Tõesti tei-
sest maailmast seltskond.Ehk
ongi. Nii et sina seal üleval,
tegid nalja, aitab, saada neile
taldrikud järele.

Kas võitlevad veganid oleks valmis ise minema lasteaedadesse kulbi-
liigutajateks, köögitädide palga peale, et ikka kõik oleks õige, roheline,
voonad hoitud?

RIIGIKOGU KÕNETOOL
Samm piirikaubanduse piiramiseks

Eelnõu eesmärk on viia al-
koholiaktsiisi määrad taseme-
le, mis nad olid 2017. aasta al-
gul. Prognoosijad hindasid ju-
ba 2015. aasta lõpus, et 10prot-
sendised aktsiisitõusud on ris-
kantsed, aga 2016. aasta lõpus
praeguse koalitsiooni kehtes-
tatud lahjade alkohoolsete joo-
kide aktsiisitõusud 70% õllele,
45% veinile, kääritatud alko-
hoolsele joogile ületasid suu-
relt kriitilise piiri.

Mõned näited. Selle eelnõu-
ga langeb õlleaktsiis praeguselt
16,92 euro tasemelt 9,13 eurole
õlle etanoolisisalduse ühe ma-
huprotsendi kohta hektoliitris.
Kange alkoholi aktsiis langeb
praeguselt 25,08 euro tasemelt
23,89 eurole alkoholi etanooli-
sisalduse ühe mahuprotsendi
kohta hektoliitris.

Rahandusministeeriumi
sellelnädalal värskelt avalda-
tud kevadprognoosis on sel-
gelt kirjas, et Läti piirikau-
banduse osakaal Eesti ostudes
on tänavu 22,5% jaLäti piiri-
kaubandusest saamata jäänud
aktsiisimaht on tänavu 62 mil-
jonit eurot, koos käibemaksu-
ga 84 miljonit eurot. Olgu siin-
kohal öeldud, et rahandusmi-
nisteeriumi hinnangud on ol-
nud üldjuhul veidi tagasihoid-
likumad kui tootjate müügi-
mahtudel toodud hinnangud
ja isegi tagasihoidlikumad kui
konjunktuuriinstituudi seni-
sed hinnangud.

Prognoosis on ka must val-
gel kirjas, et sellel ja järgmis-
tel aastatel ootab rahandusmi-
nisteerium Läti piirikauban-
duse kasvu. Seega pole loo-

tustki, et probleem iseenesest
laheneb. Olgu veel öeldud, et
kevadprognoosis langetas ra-
handusministeerium tänavu-
se aasta alkoholiaktsiisi lae-
kumise prognoosi 44 miljoni
euro võrra ja järgmise aasta
oma 46 miljoni euro võrra.

Aktsiisipoliitika ebaõn-
nestumise tulemuseks on ka
see, et soomlased vähenda-
vad oma oste Eestis ja suu-
remate koguste ostjad liigu-
vad Lätti.

Ühesõnaga, eelnõu eesmärk
on astuda samme selleks, et
panna piir Läti piirikaubandu-
sele, parandada eelarvetulude
laekumist jaarvestada ka rah-
vatervise aspektidega.

Aivar Sõerd riigikogu
liige, Reformierakond

PÄEVA LAUSE
"See näitab, et seal
on midagi kapitaal-
selt mäda."
Poliitikavaatleja Ott Lumi
sotside olukorrast seoses
nende reitingu kukkumisega
kuuele protsendile. (ERR,
19. aprill)

LEHED EILE
ÕHTULEHT kirjutab, et

vähe on neid õnnelikke, kel-
lel pole kooliajast mitte üh-
tegi mälestust kaaslasteva-
helisest tõsisemast konflik-
tist või oma positsiooni õpi-
laste hirmutamiseks ja hai-
get tegemiseks ärakasuta-
vast õpetajast. Nüüd on sel-
lises koolikeskkonnas kas-
vanutel endal lapsed ja lap-
selapsedki ning kindel soov
neid selliste kogemuste eest
iga hinna eest säästa.

Loomulikult on sellisest
hoiakust sündinud ka palju
head − olgu initsiatiiv õppe-
asutuste muutmiseks kiusa-
misvabaks või tõsiasi, et koo-
lides aset leidvaid tõsiseid vä-
givallajuhtumeid on üha ras-
kem vaka all hoida. Kuid kas
jõuvahekord klassiruumis
pole liiga suure hooga õpilas-
te kasuks kaldunud, tuleb kü-
sida, kui juba veerand õpe-
tajatest tajub end kiusamise
ohvrina. Verbaalne vastuhak-
kamine ja piiride katsetami-
ne tundub enamikule õppe-
protsessi loomuliku osanagi,
ent võimatu on normaalseks
pidada olukordi, kus õpilane
kasutab õpetaja kallal füüsi-
list jõudu.

POSTIMEES leiab, et
praegune võimuliit on eksi-
nud justkui isevärki maail-
ma, kus kehtivad omad aru-
saamad. Kui väljaspool nä-
hakse, et valitsus on peata,
siis seestpoolt üritatakse sel-
geks teha, et ei ole.

Säärast ebakõla kohtab
lasteraamatut "Alice Ime-
demaal" lugedes. Sealses võ-
lumaailmas on kaos asjade
alus. Sellegipoolest võib kõi-
ges täheldada mingit kum-
malist korrapärasust.

Näiteks kui peategelane
Alice ütles peolaua taga, et
ei saa võtta rohkem teed, sest
pole selle joomist veel õieti
alustanudki, siis Kübarsepp
nentis, et saab ikka küll.

Samasugust mantrat kuu-
leb Toompealt. Valitsusliidu
esindajatel on lihtsam öelda,
et nende seas valitsebkooskõ-
la, kui tunnistadamõrasid.

Alustame sellest, et Kesk-
erakonda juhtiv peaminis-
ter Jüri Ratas annab siiani
mõista, et koalitsioonis on
hea meeskonnavaim ja tu-
gev koostöötahe. Seda olu-
korras, kus võimuerakon-
dade esimeestest üks istub
juba pikemat aega riigiko-
gu pingil ning teine tegi al-
les hiljuti teatavaks, et soo-
vib sama teha.

Tugevat valitsust iseloo-
mustab ka plekitus. Ees-
kätt omaenda koduerakon-
na liikmete tõttu on peami-
nister Ratas pidanud "Figa-
ro siin, Figaro seal" moodi
käima iga aja tagant manit-
semas, selgitamas ja vaban-
dustpalumas.
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Samal ajal kui
Kaja Kallas (pil-
dil) saab alusta-
da Reformiera-
konna juhtimist
partei viimaste
aastate kõrgei-
malt toetustasemelt, langes
sotsiaaldemokraatide reiting
valimiskünnise lähedale ning
Isamaa ja Res Publica Liidul
(IRL) sellest madalamale,
kirjutab ERRi uudisteportaal.

ERRi uudistetoimetuse tel-
litud rohkem kui tuhande
vastajaga Turu-uuringute ASi
küsitluse järgi kerkis hiljuti
erakonna esimeest vaheta-
nud Reformierakonna toetus
aprillis 33 protsendile, mis
on kahe protsendi võrra pa-
rem kui märtsis ning kuue
protsendi võrra parem tule-
mus kui veebruaris.

Samal ajal on Sotsiaalde-
mokraatlik Erakond Jevgeni
Ossinovski lubadusega mi-
nistriametist lahkuda toetust
veelgi kaotanud ning nende
poolt annaks nüüd hääle
vaid kuus protsenti neist
vastajaist, kes oma eelistust
väljendasid.

Kuu varem oli sotsiaalde-
mokraatide toetus kümme
ja kahe kuu eest kaheksa
protsenti.

Kehvasti käib ka teise või-
mupartei Isamaa ja Res Pub-
lica Liidu käsi: erakonna toe-
tus jäi aprillis alla valimiskün-
nise ehk oli neli protsenti.
Märtsis oli IRLil toetajaid viis
ja veebruaris kuus protsenti.

Ülejäänud erakondade
toetuses suuri muutusi ei ol-
nud. Populaarsuselt teine
erakond oli Keskerakond
26protsendise toetusega,
peaministripartei toetus kuu
varasemaga võrreldes ei
muutunud.
Kolmanda koha on era-

kondade toetustabelites en-
dale selgelt kindlustanud
Eesti Konservatiivne Rah-
vaerakond (EKRE), keda
toetas aprillis 14 protsenti.
Märtsis oli EKRE-l toetajaid
13 protsenti.

EMAKEELEPÄEVAST VÕIB
SAADA RIIGIPÜHA

Riigikogu juhatus võttis
neljapäeval riigikogu menet-
lusse eelnõu, millega 13 eri
fraktsioonide saadikut taha-
vad nimetada emakeelepäe-
va riigipühaks.

Eelnõu näeb ette nimeta-
da riiklik tähtpäev 14. märts− emakeelepäev − ümber
riigipühaks, teatas riigikogu
pressiteenistus BNSile.

Seletuskirja järgi väärtus-
taks emakeelepäeva riigipü-
haks kuulutamine inimest ja
tema kaudu eesti keelt.

Eelnõu algatasid saadikud
Krista Aru, Maire Aunaste,
Monika Haukanõmm, Ain
Lutsepp, Enn Meri, Martin
Helme, Laine Randjärv, Ar-
tur Talvik, Liina Kersna, Hel-
men Kütt, Henn Põlluaas,
Uno Kaskpeit ja Raivo Põl-
daru. (BNS)

KINNISVARA: Linnas on lammutamisvajadus suurem, kui riik rahastab

Kohtla-Järve KredExist
lammutustoetust ei saanud

Sihtasutus KredEx ei~

maksnud Kohtla-Järve-
le tühjalt seisvate maja-
de lammutamiseks toe-
tust, põhjendades se-
da sellega, et linn on ju-
ba varem saanud toe-
tust Kalevi 33 asunud
hoone lammutamiseks.

Niina Voropajeva
niina@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve otsib või-
malusi tühjaks jäänud hoo-
nete, sealhulgas Sompa en-
diste elumajade lammutami-
seks. Selleks aga kulub kena-
ke summa ning oma jõudude-
ga on omavalitsusel seda kee-
ruline teha. Linn lootis saada
toetust KredExist, kuhu esi-
tas taotluse lammutustoetu-
se saamiseks.
Piiriks 60 000

Lammutustoetuse ees-
märk on lammutuskulude
osalise riikliku toetamise
abil aidata kohalikel omava-
litsustel lammutada kasutu-
sest välja langenud elamuid,
mis on muutunud ebaestee-
tiliseks, varisemis- või tule-
ohtlikuks ning mille reno-
veerimine on ebaotstarbe-
kas ja mida ei ole õnnestu-
nud võõrandada, ning vabas-
tada maa-ala taas looduse-
le, põllumajandusele või või-
maldada kujundada see ava-
likuks ruumiks.

Maksimaalne võimalik
toetusmaht taotleja kohta on
60 000 eurot. Toetuse taotleja
peab toetuse saamise korral
finantseerima vähemalt 30%
toetatavate tegevustega seo-
tud abikõlblikest kuludest.

Kohtla-Järve sai oma taot-
lusele KredExist eitava vas-
tuse, ehkki linnapea Ljudmi-

la Jantšenko ütles telekana-
lile LiTeS, et linn on valmis
finantseerima üle 50 prot-
sendi lammutamisele tehta-
vatest kulutustest, nagu ka
Kalevi 33. hoone puhul, mil-
le tarvis KredEx eraldas 60
000 eurot, kohaliku omava-
litsuse omaosalus aga oli 120
000 eurot.

Linnapea märkis, et Kre-
dExi äraütlemise põhjus va-
jab veel täpsustamist.

Linn pöördus
ministrite poole

Pärast eitavat vastustKre-
dExist pöördus linnapea kir-
jaga majandus- ja taristumi-
nisterKadri Simsoni ning et-
tevõtlus- ja infotehnoloogia-
minister Urve Palo poole.

"Kohtla-Järvel on maha-
jäetud hooneid, mis valdavalt
paiknevad püsivalt asustatud
eluhoonete läheduses, risus-
tavad linnapilti ja võivad ku-
jutada endast ohtu kohalikule
elanikkonnale.

Kuna Kohtla-Järve linna
eelarve on piiratud ja lammu-
tamist vajavaid ohtlikke hoo-
neid on palju, ei toetaks linna-
volikogu nende lammutamist
ainult linna raha toel," seisab
linnapea kirjas.

Jantšenko märgib seal,
et kasutusest väljalangenud
hoonete lammutamiseks saab
küll taotleda toetust, kuid ra-
ha selleks ei ole nii palju, et
jätkuks kõikide ohtlike hoo-
nete lammutamiseks. "Siht-
asutuse

KredEx kohalikele oma-
valitsustele suunatud lam-
mutustoetuse tingimustes
on märgitud, et maksimaal-
ne võimalik toetusmaht taot-
leja kohta on 60 000 eurot,
kuid ka riigikontrolli 2016.
aasta auditis tõdeti, et Koht-

la-Järvel on alakasutatud ala-
del seisvate kasutusest väl-
jalangenud ehitiste lammu-
tamiseks vaja mitmeid kor-
di suuremat summat, kui on
SA KredEx lammutustoetu-
se eelarvekokku," lisas Jant-
šenko.

"Kuna olemasolevast toe-
tusest ei piisa Kohtla-Järve
linna omandusse kuuluva-
te tühjana seisvate hoonete
lammutamiseks, palume teil
kaaluda lisatoetusmeetmete
või -vahendite rakendamist,"
märkis linnapea.

RIIGI TOEL LAMMUTATUD ÜHISELAMU
* Ehitustrusti 540 kohaga ühiselamu aadressil Kalevi 33 anti

kasutusse 1978. aastal. Selle kõrgus oli 32 meetrit ja üldpind-
ala 6675 ruutmeetrit.

* Pärast ehitustrusti lagunemist seisis hoone 2000. aastast
tühjalt. 2002. aastal ostis selle ära itaallane, kes müüs hoone
2004. aastal edasi samuti itaallastele kuuluvale firmale Domi-
nabalt. Viimane lubas rajada sinna restorani, äripinnadja korte-
rid.

* 2007. aastal teatas OÜ Dominabalt linnale, et lammutab
hoone maha.

* 2016. aasta aprillis algas täitemenetlus, mille käigus viidi lä-
bi sundvõõrandamine ja pandi hoone hinnaga 22 500 eurot
enampakkumisele. Kohtla-Järve linnavalitsus oli enampakkumi-
se ainus osaline ning sai hoone enda omandusse omanikule
esitatud sunniraha nõude katteks.

* 2017. aastal hoone lammutati ja seal on praegu haljasala.

Linn otsib võimalusi Sompa tühjalt seisvate majade lammutamiseks. PEETER LILLEVÄLI

Narva Trans saab suvel mängida eurosarjas
Ida-Viru praegune parim

jalgpalliklubi Narva Trans
saab eeloleval suvel mitme
aasta järelpidada eurosarjas
mänge ja klubi eelarvesse li-
sandub sellega ka üle 100 000
euro, milles osa läheb sõidu-
kulude katmiseks.

Mulluse hooaja viiendana
lõpetanud Transil tekkis loo-
tus pääseda eurosarja pärast
seda, kui mullu teise ja nel-

janda koha saanud pealinna
meeskonnad Levadia ja FCI
otsustasid uueks hooajaks
ühineda.

Otse pääsevad eurosarja
meistriliiga kolm paremat
meeskonda. Neljandaks jää-
nul tekib see võimalus juhul,
kui Eesti karikat ei võida
meeskond, kes polnud meist-
riliigas esikolmikus.

Kuni neljapäeva õhtunioli

veel teoreetilinevõimalus, et
karika võivad võita ka Tran-
sist mullu meistriliigas taha-
poole jäänud FC Kuressaa-
re ja Viljandi Tulevik. Et aga
mõlemad meeskonnad kao-
tasid veerandfinaalkohtumi-
sed, oligi Transile euroliiga
koht kindlustatud.

Trans ise on Evald Tipne-
ri karikasarjas jõudnud nel-
ja parema meeskonna hulka.

Eile toimunud loosimise tu-
lemusel läheb Trans 8. mail
Narvas peetavas kohtumises
vastamisi meistriliiga liidri
Tallinna Levadiaga.

Teises paaris kohtub Tal-
linna Flora päev hiljem oma
U21 meeskonnaga, kes ülla-
tas veerandfinaalis Viljan-
di Tuleviku alistamisega 7:3.
(PR)

Raamatute tagastuskast kogub Jõhvis populaarsust
Jõhvikeskraamatukogu vä-

lisuksele paigaldatud tagastus-
kasti saab laenutatud kirjan-
duse jättaajal, kui raamatuko-
gu on suletud. Suuremakasu-
tusmugavusega loodetakse vä-
hendada võlglaste arvu.

Jõhvi keskraamatukogu
pakub tagastuskasti teenust
maakonnas esimesena.

"Tagastuskasti kasutatak-
se juba üsna aktiivselt. Kui
mitte iga päev, siis üle päe-
va kindlasti. Eriti palju tagas-
tatakse raamatuid nädalava-
hetustel ja pühade ajal. Kõi-
ge aktiivsemad kasutajad on
lapsed," rääkis Jõhvi kesk-
raamatukogu peaspetsialist
Anne Kippar

.

Tagastuskasti saab lugeja
jätta raamatud mitte ainult
raamatukogu töövälisel ajal,
vaid ka juhul, kui tal on kiire
ja ta ei soovi uusi raamatuid
laenutada.

"Tagastuskasti olemasolu
loob võimaluse tagastada
raamatud ka võlglastel, kel-
le tagastamistähtaeg on möö-

das. Nii saavad need teiste-
le kasutajatele kättesaada-
vaks," märkis Kippar, lisades,
et uut iseteenindusvõimalust
on mugav kasutada ka ratas-
toolis liikujatel.

Tagastus vormistatakse
andmebaasis järgneval töö-
päeval ja laenaja tuvastatakse
raamatu vöötkoodiabil. (PR)

LÜHIDALT
KOHTLA-JÄRVE
RIIGIGÜMNAASIUMILE
OTSITAKSE DIREKTORIT

KOHTLA-JÄRVE. Haridus-ja
teadusministeerium ootab 9.
maini avaldusi inimestelt, kes
sooviksid asuda loodava Kohtla-
Järve riigigümnaasiumi etteotsa.

Kandidaatidelt eeldatakse muu
hulgas tahet ja visiooni luua uus
ning uuenduslik õppeasutus, sa-
muti väga head koostööd piirkon-
na haridusasutuste, ettevõtjate,
omavalitsuste ja kohaliku kogu-
konnaga.

Kohtla-Järve riigigümnaasium
alustab õppetegevust 1. sep-
tembril 2019. Seega on direktori
esmased tööülesanded riigigüm-
naasiumi meeskonna komplek-
teerimine, õppekava väljatööta-
mine, õpilaste vastuvõtmine ja
koolihoone ehitusprotsessis osa-
lemine. Edaspidi oodatakse juhilt
tulemusliku õppe-ja kasvatuste-
gevuse ning kooli üldise arengu
tagamist.

TALUSID KUTSUTAKSE UKSI
AVAMA

JÕHVI. Juulis toimuvale üle-ees-
tilisele avatud talude päevale on
praeguseks registreeritud viis Ida-
Viru talu ja maaettevõtet − eelmi-
sel aastal oli kaasalööjaid 16.

Piirkondlik infopäev toimub 23.
aprillil kell 14 Valge Hobu trahte-
ris. "Soovime motiveerida rohkem
osalema. Praegu on Jõhvi ja Toila
ümbrus kaardil täiesti lage," ütles
avatud talude päeva Ida-Viru
koordinaator Ülle Marits.

Neljas üle-eestiline avatud talu-
de päev toimub 22. juulil ja talu-
de registreerimine kestab 1. mai-
ni. Ettevõtmise eesmärk on näi-
data kogu rahvale, kus kasvab ja
kust tuleb kvaliteetne Eesti toit.

Eelmisel aastal võttis külalisi
vastu 280 talu üle Eesti ning
kokku oli külastusi üle 120 000.

Külastajad saavad avatud talu-
de päeval näha nii suuri farme
kui ka väiksemaid talusid, põne-
vat põllumajandustehnikat, loomi
ja taimi. Kohapeal saab maitsta
ehedat talutoitu ja osta kaasa
kohalikke tooteid. Igal talul on
oma programm, milles näidatak-
se oma talu eripärasid.

POLITSEI
VARASTATI TELEFON

18. aprillil teatati, et Kohtla-Jär-
vel Kalevi tänaval omastati mo-
biiltelefon Asus. Kahju on 205
eurot.

HINDU ESITAS KÜPROSE
VÕLTSITUD ELAMISLOA

18. aprillil saabus Narva maan-
teepiiripunkti riiki sisenevale suu-
nale 1993. aastal sündinud In-
dia Vabariigi kodanik. Dokumen-
dikontrollis esitas isik võltsimis-
tunnustega Küprose Vabariigi
elamisloa. Mehele määrati raha-
line karistus ja riiki sisenemise
keeld. Võltsitud dokument võeti
hoiule ning hindu saadeti tagasi
Vene Föderatsiooni.

VEDAS TURISMIVIISAGA
KAUPU

18. aprillil saabus Narva piiri-
punkti riiki sisenevale suunale
1998. aastal sündinud Vene Fö-
deratsiooni kodanik, kes kasutas
talle väljastatud turismiviisat vää-
ralt ning tegeles kaubaveoga. Vii-
sa tunnistati kehtetuks ning isik
lahkus Vene Föderatsiooni.

20. APRILL 2018 PÕHJARANNIK
Rakvere 8,

41532 Jõhvi
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ILM JÕHVIS
REEDE. Vahelduva pilvi-

susega ilm. Mõõdukas muut-
liku suunaga tuul. Sooja on
3-13kraadi.
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ViLUGU, MIDA
KOGED SÕITES!

SKODA Fabia erimudel Style
vaid 10 760 €. SIMPLY CLEVER

''m ...
-

*

OKONOOMNE JA PRAKTILINE. Keskmine
kütusekulu on 4,6-4,7 1/100 km. Suurim
pagasiruumi maht omas klassis - kuni 1150 I. ► STIILNE. Red Dot Disaini-

auhind, 15kerevärvi -

125värvikombinatsiooni!

SOODNE PIDADA! Skoda on soodsaimate
ülalpidamiskuludega automark Eestis! (TNS
Emor, Car Brand Health Estonia 2014-2016)

FIA World Rally Championship WRC-2 sarjas on ŠKODA FABIA R5 koi ne maailmameister.

TIPPTASEMELVARUSTUS. Fabia Style'l on üle 20 turvalisus-ja
mugavusvarustuselemendi nagu konditsioneer, esiistmete soojendus,
pardakompuuter, Start-Stop funktsioon, kiirushoidik, elektrooniline
juhitavuskontroll ESC, värvilise puutetundliku ekraaniga
raadio “SWING”, 6 turvapatja, Function-pakett. Ja palju muud! Talverehvid

s hinnas!

Stiilne
Reddot disaini-
auhinna võitja

Eriline
o o

125 erinevat
värvikooslust

Lemmik
Autoomanike
soosik2017*

Ametlikult volitatud ŠKODA edasimüüjad Eestis on:

300 ŠKODAT^
EESTI LAOS
kampaania.skoda.ee

www.skoda.ee

ŠKODA Tallinn - Auto 100Tallinn AS
Tallinn, Paldiski mnt73 /Pirni 1,10621
Telefon: 6808 222 ■ info@skoda.ee, auto@skoda.ee
www.skodatallinn.ee

ŠKODA Laagri ■ SKO Motors OÜ
Pärnu mnt. 543, Laagri 76404
Telefon: 6837 070 ■ auto.laagri@skoda.ee
www.skodalaagri.ee

ŠKODA Tartu - Aasta Auto AS
Tartu, Sepa 24 A, 51013
Telefon: 7308 000 ■ info@aastaauto.ee
www.aastaauto.ee

ŠKODA Kuressaare - Warma Auto OÜ
Kuressaare, Tallinna 82a, 93815
Telefon: 4530120
info@warmaauto.ee ■ www.warmaauto.ee

Moller Auto Pärnu OÜ ■ Pärnu, Välja tn. 3, 80010
Telefon: 4476140 ■ parnu@moller.ee

Moller AutoViru OÜ ■ Jõhvi, Narva mnt 143, 41536
Telefon: 6808 200 ■ viru@moller.ee

ŠKODA Viljandi ■ Folk Auto OÜ
Viljandi, Tallinna 45, 71018
Telefon: 4355 347 ■ info@folkauto.ee

illustn
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Lüganuse vallajuhtide
kirstunaelaks võib saada
erastamata jäänud abihoone

Lüganuse vallavane-~

male ja volikogu esime-
hele esitatud umbusal-
dusavalduse põhjuseks
on kunagi erastamis-
protsessist välja jää-
nud kuur, mille volikogu
müüs otsustuskorras
ettevõttele, mille oma-
nikuks oli vallavanem.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Lüganuse volikogu opo-
sitsiooni kuuluvad kuus
keskerakondlast ja kaks
valimisliidu Oma VallaEest
liiget esitasid kolmapäeval
umbusaldusavalduse nii vo-
likogu esimehele Enno Vin-
nile kui ka vallavanem And-
rea Eichele.

Põhjus oli mõlemal sa-
ma: vallajuhtidele pannak-
se süüks eelarve vastuvõt-
mist ilma teise lugemiseta
ning märtsis tehtud otsust,
kus OÜ-le Kaupex Arendus
müüdi otsustuskorras maa-
tükk.
Teist korda

Kaupex Arenduse asuta-
jad ning omanikud olid val-
lavanem Andrea Eiche ja
tema abikaasa. Selleks het-
keks, kui volikogu otsustas
ettevõttele vallavara müüa,
ettevõte enam Eiche pere-
konnale eikuulunud. Varem
on sama küsimust arutanud
ka Sonda volikogu, kes sa-
muti otsustuskorras maa
müümise heaks kiitis. Too-

na oli ettevõte veel Eiche pe-
rekonna oma.

Otsustuskorras ettevõttele
müüdud maatüki näol on te-
gemist kinnistuga, mis asub
Kaupex Arendusele kuulu-
va krundi vahetus naabru-
ses. Kaupex Arendus ostis
krundi eraomanikult plaani-
ga ehitada seal asuv kunagi-
ne kortermaja ümber küla-
listemajaks, milleks on ole-
mas ka PRIA toetus. "Tegeli-
kult oleks krunt ja seal asuv
abihoone pidanud kohe ma-
ja juurde kuuluma, kuid jäid
erastamise ajal mingil põhju-
sel sealt välja. On loogiline, et
see ühele omanikule kuulub,"
ütles Eiche.

Kinnistu müügihinnaks oli
65 eurosenti ruutmeetri eest,
mis oli Sondas kõikide tehin-
gute aluseks. "Kui nüüd heide-
takse ette, et hindpolnud pii-
savaltkõrge, siis riik on töös-
tusmaad püüdnud müüa ka

20 sendi eest ruutmeeter, aga
ostjat pole leidnud," tõi Eic-
he näite. Küll tunnistas val-
lavanem, et suures plaanis ei
paista tehing kuigi kena, kuid
rääkida varjatud tulu teeni-
misest ja saadud kasust po-
le põhjust.

Opositsioon tõdes umb-
usaldusavaldust üle andes, et
kindlasti ei saa ausaks ja läbi-
paistvaks vallajuhtimiseks pi-
dada olukorda, kus vallavane-
maga seotud osaühingule võõ-
randatakse otsustuskorras
vallale kuuluv kinnistu. Ehk-
ki notariaalne tehing ettevõt-
te võõrandamiseks oli tehtud
juba varem, oliEiche ettevõt-
te osanik ja juhatuse liige ku-
ni märtsi alguseni.

"Arusaamatuks jääb, miks
vallavanem eelnõu menetle-
misel nii volikogu, vallavalit-
suse kui ka asja menetlenud
komisjonide eest seda infor-
matsiooni varjas. Praegu on
volikogu liikmetel tekkinud
kahtlus, et tegemist võib ol-
la n-ö jokkskeemiga,kus osa-
nike ringi ja juhatust on vii-
masel hetkel, vahetult enne
otsustamist, muudetud valla-
vanema isiklikust kasust läh-
tuvalt," leidis opositsioon, kes
näeb selles, et asja tausta ei
uuritud, süüdka volikogu esi-
mehelEnno Vinnil.

Enno Vinni ütles, et ku-
na eelnõu koostavad ametni-
kud, see käib enne volikok-
ku jõudmist läbi vallavalitsu-
sest ning volikogu komisjo-
nist, siis jääb arusaamatuks,
kuidas üks eelnõu nii kauge-
le jõuab. "Pole loogiline, et vo-
likogu esimees iga pisidetaili
kontrollib. Küsimusi tekitab,

kuidas selline lipa-lopa eelnõu
sai läbikomisjonist, kus on ka
opositsiooni esindaja," ei saa
Vinni aru.
Õiguslik vaakum

Küll saab volikogu esimees
paremini aru süüdistusest,
mis on seotud eelarve esime-
se lugemise järel vastuvõtmi-
sega. "Ka minapooldan tegeli-
kult kahte lugemist, kuid ku-
na ootamatult polnud oposit-
siooni istungil ning nad teata-
sid oma mitteilmumisest paa-
rkümmend minutit varem,
siis kui tuli ettepanek eelar-
ve vastu võtta, polnud min-
git põhjust seda mitte hääle-
tada, sest ei Sonda põhimää-
rus ega kohaliku omavalitsu-
se korralduse seadus ei ütle,
et eelarvel peab olema kaks
lugemist."

Vinni tunnistab, et tegeli-
kult oli eelarveküsimuse pu-
hul tegemist omamoodi õi-
gusliku vaakumiga ning see
sai lahendatud alles nüüd,
kui vastu võeti uus põhimää-
rus. "Aga eelarve vastuvõtmi-
se hetkel ei tundnud oposit-
sioon eelarve vastu mingit hu-
vi," tõdes ta.

Umbusaldusavalduse esi-
tajad omakorda kinnitavad, et
nad ei pea normaalseks olu-
korda, kus kolme ühinenud
omavalitsuse eelarve võetak-
se vastu esimesel lugemisel,
andmata volikogu liikmetele
võimalustmuudatusettepane-
kute esitamiseks ja menetle-
miseks. Sellise eelarve vas-
tuvõtmisega on loodudEestis
pretsedent.

Umbusaldusavaldus tuleb
hääletamisele2. mail.

Lüganuse vallavanem Andrea Eiche taandas ennast küll kõikidest ettevõtetest, kuid tehing tema asutatud Kaupex Arendusegaviib 2. mail usaldushääletusele. MATTIKÄMÄRÄ

ENNO VINNI
Kuidas selline lipa-lopa eelnõusai läbikomisjonist,
kus on ka opositsiooni esindaja?

Soome ajakirjanik testis Ida-Viruselu Eesti moodi
Soome suuruselt kol-~

manda ajalehe Iltaleh-
ti ajakirjaniku Marianne
Zittingu huvid on spaad,
mõisad ja toit. Kõike seda
sai ta Ida-Virumaal kolme
päeva jooksul nautida.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Marianne Zitting saabus
Ida-Virumaale ettevõtluse
arendamise sihtasutuse (EAS)
turismiarenduskeskusekutsel.
Tegu on riikliku EV100 kam-
paaniaga, kus Eesti sünnipäe-
va puhul kutsutakse külalisi
piiri tagant ning tehakse nen-
de siinolemisest videoid. Tee-
maks on "Estonian way" ehk
Eesti moodi elamine.
Palju pakkuda

"Et Ida-Viru külaliseks sai
Soome ajakirjanik, kes on
spaa-, toidu- ja mõisahuvili-
ne, kajastus see ka talle kok-
kupandud programmis," selgi-
tas Ida-Viru turismikoordinaa-
tor Kadri Jalonen. Nii väisas
põhjanaaber koos fotograafi ja
videograafiga näiteks Saka ja
Mäetaguse mõisa, Purtse lin-
nust ja pruulikoda, Meresuu
ja Toila spaad.

"Arvan, et sellelregioonil on
Soome turistidelepalju pakku-
da. See info peaks jõudma roh-
kemate soomlasteni, et Tallin-
nast mitte kaugel saab koge-
da hoopis teistsuguseid elamu-
si. Enamasti jäädakse pidama
Tallinna," rääkis MarianneZit-
ting.

Ta tunnistas, et on isegi sage-
li Tallinnas aega veetnud ning
käinud ka Tartus jaPärnus, aga
Ida-Virumaale sattus esimest
korda.

Erilise toiduelamusena tõi
Zitting välja Narva-Jõesuu res-
torani Franzia, kus Indrek Kõ-
verik, kes on ühtlasi Narva pari-
ma restorani Rondeel peakokk,
pakkus kuuekäigulist degustee-
rimismenüüd. "See maitses ime-
liselt. Peakokk, kes selle välja
mõtles ja valmistas, on tõeline
meister."

Suurim saunaelamus pärineb
aga naabermaakonnast Lääne-
Virumaalt, kus Lammasmäe
puhkekeskuses sai läbi teha ter-
ve saunamaratoni.

Selle käigus sai lõõgastuda
leili-, suitsu-, auru-, aroomi- ja
kappkerisega Eesti saunas, va-
hepaladeks sisebassein ja puu-
küttega kümblustünn, seejärel
turbasaun lõõgastavate protse-
duuridega ning finišiks karas-
tav Kunda jõgi.

Mitu artiklit
"See oli tõeliseltmeeldejääv,"

rääkis Zitting, lisades, etka Ida-
Viru spaad ja sealsed lõõgastu-
sed jätsid hea mulje. Harjuma-
tu oli soomlannale vaid see, et
enamikus saunades ei tohi lei-
li visata.

Zitting kavatseb kevade jook-
sulkirjutada Ida-Virumaastmi-
tu artiklit. Eraldi loo soovib ta
pühendada Sillamäele, kunagise-
le suletud linnale, millest soom-
lased midagi ei tea.

"Lood ilmuvad kevadel, enne
kui inimesed lähevad suvepuh-
kusele," lootis ta lugejaid puh-
kuseplaanide tegemisel inspi-
reerida.

Et kolmapäeval oli õues novembrihall, näitas Ida-Viru turismikoordinaatorKadri JalonenSoome külalisteleraamatust, milline
näeb Toila Orupark välja siis, kui puud lehes ja roosid õites.

MATTI KÄMÄRÄ

PÄEVA PILT

NASTJA SAADETI VIIMSELE TEEKONNALE. Kohtla-Järvel
saadeti eile viimsele teekonnale 15aastane koolitüdruk Nastja,
kelle tapmine nädalavahetusel jahmatas kogu Eesti avalikkust.
Matusebüroo Igavik saalis viis matusetalituse läbi isa Dionissi.
Nastja maeti Raudi kalmistule.
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INTERVJUU

JEVGENI OSSINOVSKI: Olen nüüd veendunud, et Ida-Viru keskhaigla teine järk saab ilusasti tehtud

Haigla ehitusraha tuli, töötuse tase
muutusteta

Jevgeni Ossinovski on tervise-ja tööministrina nii~

Taavi Rõivase kui Jüri Ratase valitsuses kokku üle ka-
he ja poole aasta tegelnud Ida-Virumaa jaoks põ-
letavate teemadega. Nüüd, kus ta on otsustanud
end ministriametist vabaks võtta ja sotside esime-
hena minna riigikogusse oma erakonna niru reitin-
gut upitama, saab võtta kokku, et tervise seisuko-
hast on Ossinovski ministriajast Ida-Virumaa jaoks
suurim töövõit äsjane põhimõtteline rahaeraldus Ida-
Viru keskhaigla teise järgu ehitamiseks, töötuse ta-
se on aga maakonnas samal tasemel nagu varem.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Kuidas riigihalduse minist-
ri Jaak Aabi tagasiastumi-
ne võib mõjutada tema halla-
ta oleva Ida-Viru programmi
käekäiku?

Esiteks on muidugi kahju,
et asjad on niiviisi läinud, aga
kindlasti oli see Jaagu poolt ai-
nuõige otsus. Kuid riigi eelar-
vestrateegia kokkulepped on
sõlmitud ja sealhulgas ka Ida-
Viru programmi asjus, mis lä-
heb kindlasti edasi. Selle si-
sustamine ja kokkuleppimi-
ne jääb juba järgmise minist-
ri kanda.

Kas ajaliselt võib plaanide
elluviimine edasi nihkuda?

Jah, kardetavasti, sest uus
minister peab teemasse sisse
elama, aga loodetavasti mitte
liiga pikalt.

Valitsus andis teada, et riigi
eelarvestrateegia arutelul lei-
ti lisaraha nii Kagu-Eesti kui
Ida-Viru programmi jaoks.
Kui suure rahaga on tegu ja
millistest allikatest see tuleb?

Ma tean neid summasid,
aga eks [rahandus]ministee-
riumi enda asi ole neid kom-
menteerida. Kuna kokkulepe
on nii värske, siis ma teise mi-
nistri valdkonnast ei oska nii
täpselt rääkida.

Pikka aega on räägitud, et
Ida-Viru programm vajab pi-
kaajalist järjepidevat rahas-
tamist. Kas selline põhimõtte-
line lahendus sündis või on te-
gu jällegi vaid ajutise lahen-
dusega aastaks-kaheks?

Ettepanek on tehtud püsi-
vaks rahastamiseks, kuid loo-
mulikult on oluline osa sellest
kokkuleppest ka see, mida me
selle programmi raames tee-
me. Selles on mõned asjad sel-
ged ja mõned veel selginemi-
sel. Aga kindlasti on ühine aru-
saam, et see programm võiks
olla pidev, mitte käia üheaas-
taste sutsudena.

Päevakorral on olnud Ida-
Viru programmi pidev rahas-
tamine siinsete põlevkiviette-
võtete makstavatest saaste- ja
ressursitasudest...

Seda selkorral ei arutatud.

Enne riigi eelarvestrateegia
arutamist käis uudistest läbi
ka idee viia saastetasude suu-
namine üldsekeskkonnainves-
teeringute keskuse alt välja.
Kas seda ka ei arutatud?

Mina toetan seda, aga on
teada, et keskkonnaministee-
rium seda ideed heaks ei kii-
da. Seekord riigi eelarvestra-

teegia menetlemise käigus se-
da ei arutatud.

Nende heade uudiste seas,
mis valitsus pärast Sagadi mõi-
sas eelmisel nädalal toimunud
arutelusid avalikkuse ette tõi,
oli 15,6miljoni euro eraldami-
ne nelja aasta jooksul Ida-Viru
keskhaiglale uue järgu ehita-
miseks.Kas see on põhimõtte-
liselt nüüd kindlalt kokku lepi-
tud või võib selleski tulla veel
mingi taganemine?

Minuametis oldud aja jook-
sul on lisaks esmatasandi pe-
rearstikeskustele, mida ju-
ba mitmes kohas ehitatakse,
kaks prioriteetset investeerin-
gut. Need on Viljandi haigla ja
Ida-Virukeskhaigla, mis on ol-
nud pikalt ootel, ning mõlema-
le on minu ametiaja lõpuks la-
hendus leitud.

Ida-Viru keskhaigla projek-
teerimisraha tuliriigieelarvest
juba varem − sai otsustatud, et
selleprojektiga läheme nii-öel-
da torusse. Kui midagi erakor-
ralist ei juhtu, siis on see ra-
ha igal juhul olemas. Projek-
teerimistööd on juba lõppjär-
gus, mis tähendab, et järgmi-
sest aastast on võimalik haka-
ta ehitama.

Kas 15,6 miljonit eurot on
piisav summa?

Projekt ise on suurem. 15,6
miljonit eurot on summa, mi-
da Ida-Viru keskhaigla on rii-
gilt toetusena taotlenud. Selle-
le lisandub haigla poolt omafi-
nantseering, millega nad on ka
arvestanud. Eks ehitushangete
järel ole täpne summa selge.

[Ida-Viru keskhaigla juha-
tuse esimehe] Tarmo Bakleri-
ga oli juttu, et nad on praegu
arvestanud, et kogu projekt
võiks maksta 20 miljonit eu-
rot või pisut rohkem.

Reaalsus on see, et ehi-
tushinnad on paaril viimasel
aastal tõusnud, mis suuren-
dab survet projekti kallinemi-
seks, aga eks Ida-Viru kesk-
haigla enda jaoks on see prio-
riteetne investeering ja loomu-
likult on haigla, arvestades te-
ma suurust, küllaltki tugeva fi-
nantsvõimekusega. Meie ole-
me oma osa ära täitnud. Olen
veendunud, et saame selle as-
ja ilusasti tehtud.

Põlva ja Valga haigla sün-
nitusosakonna sulgemise val-
guses tekib küsimus, kui pal-
ju jääb näiteks viie aasta pä-
rast sünnitusosakondialles Vi-
rumaal. Praegu on see Koht-
la-Järvel Ida-Viru keskhaig-
las ning ka Narva ja Rakve-
re haiglas.

Praegu neist ühegi sulgemi-
ne päevakorral ei ole, aga on
selge, et sündide arvu vähene-

mine hakkab seda survet kind-
lasti lähimakümnendi jooksul
juurde tekitama. Kahtlema-
ta on Ida-Viru keskhaigla see
asutus, mis keskhaiglana män-
gib ka riigi vaates olulist rolli,
mis tähendab seda, et seal me
näeme pigem vajadust haig-
la tugevdamiseks ja kindlasti
on see investeering ka sellest
ajendatud.

Kui vaatame sündimust, siis
Ida-Virumaal ei ole see palju-
de teistega võrreldes veelkau-
geltki kriitiliselt väike.

Teine teie ministriame-
ti suur valdkond on tööhõive.
2015. aasta sügisel, kui te ter-
vise- ja tööministri ametisse
asusite, oli Ida-Virumaa üle-
kaalukalt suurima tööpuudu-
sega maakond ja töötuse määr
ulatus ligemale kümnele prot-
sendile. Nüüd, kui olete ame-
tist lahkumas, on see ikka sa-
mal tasemel. Miks pole tehtud
pingutustele vaatamata õnnes-
tunud saavutadamuutust?

Tööturu puhul on Ida-Viru-
maal tegu eelkõige problee-
miga, mis tuleneb majandus-
struktuurist. Muutused, mida
me tahame ja mille ellukutsu-
misse oleme ka riigi poolt pa-
nustanud, võtavad oma aja, et
tekiks rohkem väikeettevõt-
lust jakõrgema lisandväärtu-
sega ettevõtteid.

See on olnud üks Ida-Viru
programmi fookusvaldkondi.
Kindlasti on oluline mõelda ka
sellele, et need rakendatavad
meetmed avaldaksid reaalset
mõju.

Praegu on Harjumaal ja
mujalgi väga suur tööjõupuu-
dus ning ettevõtjate esindus-
organisatsioonid räägivad, et
tuleks piire rohkem lahti teha,
et välismaalt tööjõudu juurde
tuua. Minu selge sõnum on ol-
nud, et meil on Eestis veel ka-

sutamata tööjõuressurssi ja
Ida-Virumaa on inimeste mõt-
tes üks põhilisi.

Tööjõunappus on üks pea-
misi asju, mis peaks surves-
tama ettevõtteid rohkem rin-
gi vaatama ja tootmise laien-
damisel sagedamini Ida-Viru-
maad kaaluma. Mulle tundub,
et see mingil määral nii ka toi-
mib, aga see võtab samuti oma
aja.

Teine pool, mida oleme käi-
vitanud, aga mis on olnud ini-
meste vähese huvi tõttu aegla-
ne, on töötavate inimeste koo-
lituse meetmed. Ka Ida-Viru-
maal on olulisel määral tööta-
jaid, kelle kvalifikatsioon on
ebapiisav või vananenud ning
kellele sobivaid töökohti jääb
aina vähemaks. Samas on mõ-
nes teises valdkonnas tööjõu-
puudus ka Ida-Virumaal täies-
ti reaalne. Ainuke lahendus
ongi siin oskuste parandami-
ne ja inimeste kvalifikatsioo-
ni muutmine. Rõõm on selle
üle, et töötajate koolitusmee-
det kasutatakse kõige aktiiv-
semalt Ida-Virumaal. Need on
eeskätt eestikeele koolitused.
Aga kindlasti ei peaks see piir-
duma eesti keelega, vaid hõl-
mama ka muude oskuste õp-
pimist.

Ida-Virumaa programmi
jaoks on tänavuses riigieel-
arves planeeritud 4,6 miljonit
eurot. Sellest lõviosa ehk ligi-
kaudu neli miljonit on arves-
tatud siinse ettevõtluse ergu-
tamiseks. Mil moel tooks see
raha oodatud tulemuse?

Hästi oluline on hinnata, et
ettevõtlustoetused läheks ik-
kagi õigesse kohta ja omaks
soovitud mõju.

Eks raha kasutatakse ikka
ära ja ettevõtjad võtavad sel-
le tänuga vastu, aga riigi vaa-
tes peame tagama, et see lä-

heks õigesse kohta ja teeniks
eesmärki.

Üks sotside klassikuid, teie
eelkäija erakonna juhiametis
Sven Mikser ütles mõned aas-
tad tagasi, et erakonda on pa-
gasiruumist päris raske juhti-
da, pidades silmas, et erakon-
na esimees peaks olema valit-
suses, mitte riigikogus. Kas
teie arvates saab seda teha,
nii et lahkute lähiajal valitsu-
sest riigikogusse?

Riigikogu fraktsioon ei ole
kindlasti pagasiruum. Seda on
küll päris raske ette kujuta-
da, kuidas erakonda Brüsselist
juhitakse, nagu üks erakond
püüab seda mõnda aega viljel-
da [Ossinovski viitab äsja Re-
formierakonna esimeheks va-
litudKaja Kallasele, kes ei ka-
vatse veel kohe Euroopa par-
lamendi saadiku kohalt lah-
kuda]. Valitsuserakondapäris
kindlasti nii juhtida ei saa, aga
riigikogu fraktsioonist on see
täiesti jõukohane.

Sotside reiting on üks vii-
maste aegade madalamaid(ei-
le avaldatud värskete uuringu-
tulemuste põhjal vaid 6 prot-
senti). Mida te loodate järg-
miste riigikogu valimisteni
jäänud pisut rohkem kui 300
päeva jooksul korda saata, et
sotsid oleksid poliitilises kon-
kurentsis järgmisel kevadel
tippvormis?

Ma olen öelnud, et imesid
juhtub, aga neid juhtub väga
harva. Sellele me kindlasti ei
looda. Meie ülesanne on rää-
kida laiemalt sellest, millise-
na me näemeEesti ühiskonda.
Mitte üksikute poliitikate kau-
du, mida eri ministrid viljele-
vad, vaid tervikpildina.

Sotsiaaldemokraatidel on
viimasest neljast valitsusaas-
tast ette näidata väga olulisi
töötulemusi: laste ja perede

vaesuse vähendamine, hari-
dus- ja kultuuritöötajate ning
nüüdka sisejulgeolekutöötaja-
te palga tõus, kindlasti olulised
regionaalpoliitilised otsused ja
investeeringud eri valdkonda-
des. Meil tuleb inimesteni viia,
et me pole tegelnud mingite
üksikute aspektidega.

Et peale alkoholiaktsiisi tõu-
su on veel üht-teist tehtud...

Alkoholipoliitika oli tegeli-
kult väga väike osa sotsiaal-
ministeeriumi tööst, see laiem
pilt on tunduvalt suurem.

Kuidas te selle laia pildi
laiemate rahvahulkadeni vii-
te, mida seni reitingutulemus-
te põhjal pole teha õnnestu-
nud?

See tähendab suuremat tööd
inimeste ja piirkondadega. Se-
da on kindlasti rohkem vaja.
Fraktsiooni esimehena on mul
selleks ajalist ressurssi kahtle-
mata rohkem. Teisest küljest on
põhjus, miks on sotsiaaldemo-
kraatidest viimase poole aasta
jooksul räägitud peaasjalikult
vaid seoses alkoholipoliitikaga,
ju see, et esimees on selle vald-
konna eest vastutav minister, ja
selle tõttu on esimehel vähem
võimalusi rääkida muudel sot-
siaaldemokraatideleveelgi olu-
lisematel teemadel.

Millist valimistulemustIda-
Virumaal sihite?

Ida-Virumaa on pärast hal-
dusreformi jäänud väikse-
maks. Minu kodukülagi [Ase-
ri] on ära liikunud ja teis-
te inimeste otsuste tulemu-
sel ei olegi ma enam Ida-Viru
poiss, vaid Lääne-Viru poiss.
Realistlikult hindame, et kah-
te täismandaatime Ida-Virust
ei saa, aga häälte arvu poolest
võiks tulemus jääda ühe ja ka-
he mandaadi vahele.

Jevgeni Ossinovskile on lähima aasta peamine väljakutse Sotsiaaldemokraatliku Erakonna kokkukuivava populaarsuse taastamine. ILJA SMIRNOV
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MIKSER

AJA LEHT
KAUBAVAHETUS NARVA JA
SOOME VAHEL ALGAS

Eile peale lõunat kell 3.50
jõudisSoomest Lavansaarist
tühjalt mootorlaev "Mirja" Nar-
va-Jõesuu sadamasse, kust ta
täna edasi Narva sadamasse
sõitis. See esimene mootorlaev
võtab Narva sadamast laadun-
giks peale ühe või kaks hobust
ja mitmesugust segakaupa.

Käesoleva aasta navigatsiooni
hooaja vältel, nagu soomlaste
seletustest kuulda, külastavat
Narva ja Narva-Jõesuu sadamat
100 Soome mootorlaeva. (Põh-
ja Kodu, 20. aprill 1938)

NOORED TEEVAD EESTI
ISESEISVUMISEST
DOKUMENTAALSARJA

Kiviõli 1. keskkool lööb kaasa
rahvusvahelises projektis, kus
seitsme maa noored räägivad
dokumentaalfilmide sarjas oma
maa iseseisvumisloo. Eestis val-
miv sari tutvustab seitsmes osas
Eesti iseseisvumise lugu, kus ni-
med ajalooõpikutes muutuvad
reaalseteks rääkijateks filmilinal.

Kõik osalevad riigid teevad ka-
heaastase ajalooprojekti jooksul
valmis seitse dokumentaalfilmi
oma vabaduse loost. "Ega neid
inimesi, kes suudaksid rääkida
oma mälestusi kaugemast aja-
looperioodist, nagu näiteks küü-
ditamine, enam nii palju järel
olegi," tundis Kiviõli 1. keskkooli
ajalooõpetaja Tiina Kilumets,
kes Eesti osalemist projektis
veab, heameelt, et mälestused
saavad üles võetud ning need
ei kao koos inimestega.

Kui inimene, kes küüditamisest
rääkis, leiti projektis osalevate
laste vanaemade seast, siis järg-
miseks sugugi mitte lihtsaks
ülesandeks on leida inimene,
kes mäletaks kolhooside loomist
ja sinna astumist või siis oleks
seda lausa ise teinud. "Seetõttu
oleme väga tänulikud, kui inime-
sed, kellel on oma mälestusi eri
perioodidest, neid ka meiega ja-
gaksid," ütles Kilumets. (Põhja-
rannik, 20. aprill 2013)

Šalkauskas jooksis Pagari-Mäetaguse teel kõigi eest pikalt ära
Laupäeval toimu-~

nud kahe mõisa jook-
sul lidus Deniss Šal-
kauskas Pagari ja Mäe-
taguse vahele jää-
val seitsmekilomeetri-
sel rajal kõigi konkren-
tide eest pikalt ära.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Et Šalkauskase eeldatav
põhikonkurent, sama jooksu
mullune võitja Dmitri Aris-
tov starti ei tulnud, kujunes
see võistlus temale soolo-
jooksuks.

Rajarekord jäi
Aristovi nimele

Praegu Tartu ülikooli aka-
deemilist spordiklubi esin-
dav kohtlajärvelane Deniss
Šalkauskas jõudis Pagari
mõisa eest Mäetaguse mõi-
sa ette 24 minuti ja 32 se-
kundiga. Lähimat jälitajat,
17aastast Aleksander Ottot
Sillamäe Kalevist edestas ta
rohkem kui kahe minutiga.
Kolmandana jõudis finišisse
Kohtla-Järve jooksuveteran
German Terehhov, kes jäi
omakorda Ottole alla poole
minutiga.

"Tõelist konkurentsi täna
polnud. Kuid see oli kasulik
trenn ja pealegi oli meeldiv
taas näha paljusid Ida-Viru-
maa jooksusõpru ja nendega
suhelda," rääkis Šalkauskas.

Mullust Dmitri Aristovi
püstitatud rajarekordit 23.39
Šalkauskasel siiski üle joos-
ta ei õnnestunud. Oma osa oli
selles peale konkurentsi puu-
dumise ka vastutuulel, mil-
lest tuli suurema osa distant-
si jooksulkõigil osalejatel lä-
bi murda.

Laupäeval jõudu hoidnud
Aristov tegi aga pühapäe-
valkaasa Jõgeva rahvajook-
sul, kus pälvis tugevas kon-
kurentsis 9,8 km rajal Allar
Lambi ja Olavi Allese järel
kolmanda koha.

Kahe mõisa jooksul oli
naiste arvestuses kõige kii-
rem Kristina Oja Toila güm-
naasiumist, tema läbis 7 km
täpselt 32 minutiga. Koos kõn-
dijate ja jalgratturitega oli tä-
navusel kahe mõisa jooksul li-
gemale paarsada osalejat.

Kohaneb Tartus
uute oludega

Eelmisel sügisel Tartu üli-
kooli kehakultuuri õppima
läinud ja Eesti tuntuma jook-
sutreeneri Harry Lember-
gi käe all harjutama asunud
Šalkauskas tõdes, et lõppenud
sisehooajaga ta päris rahule
ei jäänud. Kui eelnevatel aas-
tatel oli ta pidevalt oma isik-
likke tippmarke 800 ja 1500
meetri jooksus parandanud,
siis möödunud talvel tal seda
teha ei õnnestunud. Oma jälje
jätsid sellele nii kohanemine
uue keskkonnaga kui ka ter-
viseprobleemid. "Olin peaae-
gu pool talve haige," sõnas ta.
"Seda arvestades oli isegi hea,
et 1500meetri jooksus jäi mul
isiklikust rekordist vaid kaks

sekundit puudu. Enamat loot-
sin 800 meetris."

Varem Ida-Virumaal Vik-
tor Predbannikovi juhen-
damisel treeninud Šalkaus-
kas lisas ka, et esimene aas-
ta ülikoolis on olnud küllalt-
ki raske. "Pean õppima eesti
keeles, mis pole minule pä-
ris lihtne. Õppimine nõuab
praegu rohkem aega, kui ar-
vasin," sõnas ta.

Samas kiitis ta Tartu har-
jutamistingimusi ja Lem-
bergi treeningumetoodikat.
"Kui Ahtmes pidin jooks-
ma 150meetrisel ringil, siis
seal on 200meetrine ring.
See on päris oluline vahe,
sest jooksmisel on kurvides
hoopis teistsugune tunnetus.
Treeninguvõimalused on seal
suurepärased, mõned seal-
sed treeningutehnoloogiad
üllatasid," tõdes ta.

Tänavuseks suvehooajaks
Šalkauskas tulemustes suuri
sihte ei sea. "Oluline on ladu-
da trennides tugev põhi edas-
pidiseks.

Tahaksin täita järgmisel
suvel toimuvate kuni 23aas-
taste Euroopa meistrivõist-
luste normid. Seal läbilöömi-
seks tuleb aga tõusta hoopis
teisele tasemele, sest konku-
rents on ikka meeletult tu-
gev," rääkis ta.

Kahe mõisa jooksu esikolmik kuni 40aastaste meeste seas:
võitja Deniss Šalkauskase kõrval on Aleksander Otto ja MadisKolli. ERIK GAMZEJEV

Indrek Spungin näitab
Amadeuses "Enamat kui elu"

Laupäeval kell 16 toimub
Jõhvi kontserdimaja kinos
Amadeus Jõhvi poisi Indrek
Spungini aka Chungini Psyc-
hoterrori Freddyst kõneleva
täispika portreefilmi "Enam
kui elu" linastus, millele järg-
nebkohtumine filmi autoriga.

"Freddy Grenzmann on Ees-
ti viimane rokkstaar ja punk-
rokkansambli Psychoterror
laulja ja poeet. Freddy koh-
ta võib tunnustavalt öelda, et
ta ei ole normaalne − ei laval
ega elus.

Freddy looming ja elu on
samaväärsed − tal on ala-
ti kõik mängus. Freddy teeb
huvitavaks mitte seltskondlik
või tekstuaalne mängumõnu,
vaid mängupandu suurus, täie-
lik enesekaotuse võimalikkus
ja aimatava inimliku või me-
tafüüsilise ahastuse sügavus.
See on lugu viimasest ehedast

rokkstaarist ja poeedist, tema
tööst ja ühe punkansambli ana-
toomiast," ütleb sünopsis.

Filmis astuvad üles Psycho-
terrori liikmed Lauri Leis, Mar-
gus Müil, Sven Liba, Sven Kim-
mel, muusikaspetsialistid Siim
Nestor, Valner Valme, Raul Saa-
remets, Koit Raudsepp jt.

Filmi autorid on Indrek Spun-
gin aka Chungin ja Taavi Arus,
operaator Taavi Arus, helirežis-
söör Indrek Soe, monteerija Taa-
vi Arus, animatsioon Bop Anima-
tionilt, produtsent Pille Rünk.

Pikemalt saab filmist "Enam
kui elu" lugeda Põhjarannikus
märtsi lõpus ilmunud interv-
juust "Meie mees Chungin te-
gi filmi kuulsast punkarist
Freddyst".

Vestlust juhib Teet Korsten.
Pilet seansile maksab 5 eurot,
õpilastele japensionäridele 4 eu-
rot. (PR)

Freddy Grenzmann endast kõnelevas filmis "Enam kui elu".
KAADER FILMIST
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PROTAK-
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SPORDI-
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JÕGI HAR-
JUMAAL

JÄRV SAKA-
LA KÕRGUS-

TIKUL MAA TEHIS-
KAASLANE

ÕIGEKEEL-
SUSSÕNA-
RAAMAT

AEGUMATU
LOOJA

NAGU
SÕELAPÕHI

TUTTU
JÄÄMA
POOLT
(LP K)

AMUURI
LISAJÕGI

ALUSASTMI-
KU 6. HELI INGLISE

KIRJANIK

SARIKALINE
TAIM

ELEMENDI
VÄIKSEIM

OSAKE
PRANTSUSE

MÜNT

LUGU-
PEETUD

KULTUURI-
MINISTER

HINGAMIS-
TEEDE
ALGUS

PEALE-,
TAAS-

ROOMAJA

PR K
EESSÕNA

SUNKPIME
TALVEAEG

USA
KIRJANIK

ENDINE
TELEMEES

PIKO-

RINGI
RÄNDAMA VALMIS

EESTI RAHVA RISTSÕNAD

TEENUSOST

OÜ Estest PR ostab metsa-ja põl-
lumaad. Tel 504 5215, 514 5215,
info@est-land.ee.

TÖÖ
OÜ Waldarbeit pakub tööd met-
saistutajatele alates 20. aprillist.
Sobivate ilmastikutingimuste korral
ka varem. Hea oleks, kui sul on ju-
hiluba ja transpordivõimalus. Info
tel 5696 7627 kella 16-20 tööpäe-
viti ja e-postil electron12@hot.ee.

MÜÜK
LÕHUTUD
küttepuud.

Tel 508 7430.

KAARDID ENNUSTAVAD.
Tel 900 1727, 24 h.

Ennustuste tellimine ka meilile!
www.ennustus.ee

TEATED

Raamatupidamisteenused ~online
24/7 ~ teile sobival ajal digitaalselt
ja Jõhvi kesklinnas asuvas büroos
klassikalisel moel. Audiitoriteenu-
sed. Jõhvi, Keskväljak 9. Tel 510
1087. OÜ Tadellos. www.tadellos.
ee

Lõhutud küttepuud (kask, lepp).
Mõõdud tellija soovi järgi. Kohale-
toomine tasuta. Tel 5661 8913.

Toila Vallavalitsuse 04.04.2018 kor-
raldusega nr 82 algatati keskkon-
namõjude hindamine Toila vallas
Toila alevikus Jõe tn 12 OÜ Viru
Rand kalatööstuse laiendamiseks
heitvee puhastusrajatistele projek-
teerimistingimuste väljastamise me-
netluses. Otsustaja on Toila Valla-
valitsus (Pikk tn 13a, Toila; e-post
toilavv@toila.ee). Arendaja on OÜ
Viru Rand (Jõe tn 12, Toila; e-post
igor@virurand.ee). Keskkonnamõ-
jude hindamise käigus selgitada
välja keskkonnauuringute vajadus
ja piiriülese keskkonnamõju hinda-
mise vajadus.

OTSE TOOTJALT pakitud kase-
puitbrikett, turbabrikett al 129 €,
pellet 6 ja 8 mm, pakitud kivisüsi,
klotsid võrgus. Vedu. Tel 506
8501.

Iga lahkumine on raske,
iga teelesaatmine kurb ...

Avaldame sügavat kaastunnet
Aalis Tepperile

isa
kaotuse puhul.

ASi SilSteve töökollektiiv

Sügav kaastunne
Õie Avilale kalli

õe
surma puhul.

Kiviõli klubi tantsurühm
Lõngakera
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GERSAMIA OU
EESTI AJALEHTEDE LIIT

.... c .... - . n . AASTAST 1992 REHVIDEGAVALGAS VALLI 34a tegelevettevõte
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uusi ja protekteerituid rehve,
sisekumme ja velgi traktoritele, haagistele, sõidu/veoautodele
mootorratastele, tõstukitele, spetstehnikale
ja kõikidele teistele liikurmasinatele.

Suur valik kohapeal Valgas pidevalt olemas
ja etteteatamisega Tartus soovitud kaup saadaval
Rehvilõhede remonttööd lõhedega kuni 60cm. Spetsiaalsel meetodil. Garantii
Velje südamike keevitustööd vastavalt kliendi soovile
(MTZ, Valtra.Valmet, Donn jt.)
Sõidu/veoauto ja suurte traktori rehvide montaaž pingil
Rehvide, velgede vahetusvõimalused ja ost

Kasutatud rehvide, velgede, sisekummide suur valik kohapeal
Jae-hulgimüük- Küsi palun personaalset hinnapakkumist!
Paindlikud maksetingimused
Transport üle Eesti, tarne tellimisest 1-3 päeva laos olevale kaubale

+372 5268498, 766 8587, www.gersamia.ee, andres@gersamia.ee, info@gersamia.ee

ry.

iv ma* MM

OSTA reklaamipind
Põhjaranniku ajakirjas Suvi 2018

2018-
Ajakiri jõuab kõigi lehetellijateni ja levitatakse

üle Eesti turismiinfopunktides, hotellides,
kultuuriasutustes, suurettevõtetes,

ministeeriumites, Eestis asuvates välisriigi
saatkondades jne.

Septembrini ulatuv sündmuste kava
pikendab ka reklaami eluiga.

Küsi konkreetset hinnapakkumist
aadressil reklaam@pohjarannik.ee

"

Mmmf
"

KOD’ / .SINAD
Jõhvi, Pargi 39, tel335 6454,5656 0503

E-R 9-18, L 9-15, P suletud

UR
KEVADINE HINNASULA
PESUMASIN — °

ATLANT
CMA60Y1210
A++,6 kg,1200p/min,
16 programmi,
85x60x41 259 €
KÜLMIK ATLANT -

XM4024-100
A+.246L+101L, 2697C
192x60x63, valge

Head hinnad
C00PER&HUNTER
SOOJUSPUMPADEL
koos paigaldusega

Järelmaks. Transport.

u

H Electrolux
TARGALT TEHTUD!

I TASKUKOHASTE
HINDADEGA

]'•

KAUPLUSTES!

INTRESSITA
LAEN!

Kõik pakkumised leiad
www.vilde.eu.

O O Ö Ö Ö

E A L L

4L m

APRILLIS NARVAS ASTRI KESKUSES,
JUUNIS PÄRNU KESKUSES,
JUULIS TARTU LÕUNAKESKUSES

RAAMAT "EESTI PRESSIFOTO 2018"

Caiioii
Kuulutusi ja reklaame
ajalehte Põhjarannik

võetakse vastu
Jõhvis

Rakvere tn 8
asuvas

vastuvõtupunktis.

PÕHJARANNIK

O V E R A L L

TAKSO
Kohtla-Järve

Jõhvi
Tm\ Tel 53851171

"weber
’ SAINT-GOBAIN

tegelev”
ettevõte Lääne-Virumaal

pakub tööd
TRAKTORISTIL
(vajalik loa olemasolu),

FARMI TÖÖTAJALE,
LÜPSJALE isi
Info teL 509 2618, 505 2846.

Riigi Kinnisvara

Müüa äripind Narvas
Turu tn 5, Narva linn, Ida-Viru maakond

Alghind: 221 000 eurot

Tehing: müük, äripind, enampakkumine Krundi suurus: 2679 m2

Üldpind: 3503,7 m2 Kinnistu nr: 3912709
Korruseid: 5 Katastritunnus: 51105:004:0203
Valmidus: remonti vajav Omandivorm: kinnistu
Ehitusaasta: 1965 Sihtotstarve: ühiskondlike hoonete maa
Hoone materjal: kivi

Pakkumise tähtaeg: 15.05.2018 kell 14.00

fP 0
KlIM

I, Tl tll III UI
Tl '» UI III ’1I lil 111

R

Lisainfo:
Märt Mäe
Riigi Kinnisvara ASimüügijuht
tel606 3407ja 513 3745
e-post mart.mae@rkas.ee

0 0

05

Vaata ka teisi müügipakkumisi:

www.rkas.ee/myyk
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